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Danes se je vršila v Ljubljani zelo 
burna letna glavna skupščina naše 
Kmetijske družbe za Slovenijo. Divje 
vpitje in razbijanje po mizah in klopeh 
je odmevalo po dvorani, žvenketale so 
šipe in končno je morala priti policija, 
da ukroti razbesnelo obstrukcijo. Trez-
nosti in prevdarnosti ogromne večine 
delegatov se je zahvaliti, da se razgra-
jačem ni posrečilo razbiti zbora, tem-
več je skupščina uspešno opravila in 
dovršila vse točke dnevnega reda. 

Današnji mučni dogodki predstavlja-
jo zaključno dejanje na široko zasno-
vane akcije, ki naj bi bila Kmetijsko 
družbo zopet potisnila v vrtinec politič-
nih strasti. Še je morda v spominu, ka-
ko se je letos spomladi od strani pozneje 
razpuščene klerikalne strankarske or-
ganizacije tako zvane Kmečke zveze 
pričelo sistematično množestveno pri-
glaševanje novih članov Kmetijske 
družbe, katerih naloga ni bila ojačati 
in pospešiti delovanje te važne kmečke 
stanovske organizacije in njenih po-
družnic, ki so marveč predstavljali le 
volilno maso za zavojevanje izključnega 
vpliva in vodstva v Kmetijski družbi 
v prid tendencam, ki so se zaman skri-
vale za razna stanovska gesla. Famoz-
na okrožnica Kmečke zveze je to brez 
ovinkov priznavala, češ po 31. marcu, 
odločilnem dnevu za pravico voliti de-
legate k občnemu zboru centrale Kme-
tijske družbe, je priglaševanje novih 
članov brezpredmetno. Tako je bilo 
do 31. marca prijavljenih okiog 2500 
novih članov! Glavni odbor Kmetijske 
družbe je povsem upravičeno odklonil 
organizirane en masse prijave novih 
članov, kateri se po večini niti niso sa-
mi priglaševali, niti niso sami plačali 
članarino, mnogi celo niso vedeli, da so 
prijavljeni! 

Ta načrt se je torej ponesrečil. Sledi-
la je druga faza. S pritožbami in intri-
gami se je skušalo v zadnjih mesecih 
doseči razpust glavnega odbora Kme-
tijske družbe in postavitev komisarja, 
ki naj bi izvršil to, kar se s prvotnim 
načrtom ni dalo doseči. Tudi ta akcua 
ni uspela. Nadzorstvena oblast je za-
vzela povsem korektno stališče, ki je v 
stvari značilo odobravanje postopanja 
glavnega odbora Kmetijske družbe. 

Prišlo je do tretjega poskusa. Z raz-
bitjem občnega zbora naj bi se bila 
dokazala delanezmožnost Kmetijske 
družbe pod sedanjim vodstvom in tako 
vendarle dosegla vsaj razpust in komi-
sar. Vsi trezni ljudje v naši ožji domo-
vini, zlasti vsi pametni kmetovalci, ki 
želijo, da se njihova največja in najpo-
membnejša strokovna in stanovska or-
ganizacija nemoteno razvija, bodo z 
zadoščenjem sprejeli vest. da se tudi ta 
herostratski poskus ni posrečil. Prizna-
nje gre treznemu postopanju večine, a 
tudi onemu delu opozicije, ki se ni dal 
zavesti na stara pota brezobzirnega 
uničevanja splošnih dobrin, če tako 
zahteva namišljeni strankarsko-politič-
ni interes. Karakteristično v tem pogle-
du je, da se dober del opozicije ni ude-
ležil obstrukcijonističnih izgredov in da 
se tudi ni udal teroristični paroli absti-
nence pri volitvah, temveč je nemoteno 
oddal glasove za može svojega zaupa-
nja. Hladna mirnost in odločnost navzo-
čega zastopnika nadzorstvene oblasti, 
ki je v odločilnem trenutku odredil pri-
merne ukrepe za nemoteno korektno 
izvedbo skrutinija. je preprečila, da su-
rova sila ni nadvladala stvarnosti ar-
gumentov in nadomestila tehtnosti gla-
sov s terorjem. 

Spričo delovanja Kmetijske družbe 
bi zaman popraševali po stvarnih raz-
logih obstrukcijonističnega razbijanja. 
Baš pod vodstvom sedanjega glavnega 
odbora je Kmetijska družba znatno na-
predovala. Sanirala je svojo bilanco in 
z organizacijo blagovnega oddelka po-
stala kot dobaviteljica vzornih semen, 
imenitnih gnojil, kmečkih strojev vele-
važen faktor poljedelskega napredka v 
naših krajih. Res je morda pri tem za-
dela ob konkurenčno zavist gotovih dru-
gih organizacij, toda kadar gre za in-
terese celokupnosti, poslovni interesi 
ne smejo biti merodajni. V glavnem od-
boru Kmetijske družbe se je polagoma 
uveljavljalo složno sodelovanje napred-
njakov in klerikalcev na važnem narod-* 
no-gospodarskem polju in baš tu se je 
videlo, kolikega pomena je za splošni 
blagor depolitizacija takih institucij. 

Današnji dogodki na občnem zboru 
predstavljajo atavistično recidivo v 
metode, ki so bile v našem javnem živ-
ljenju pred 6. januarjem mogoče in mor-
da včasi tudi razumljive, ki pa so da-
nes povsem nedopustne in z narodnega 
stališča naravnost kaznjive. Morda je 
ipak dobro, da so se odigrali vsi ti muč-
ni prizori. Otvorili bodo javnosti oči in 
uničujoči poraz, ki ga je pretrpela ob-
strukcijonistična taktika, je dokaz, ka-
ko se polagoma konsolidirajo sile. ki 
bodo končno vendarle dovedle do po-
polne zmage na čelo solidarnosti v na-
rodnem življenju ter udušile slepo strast 
političnega strankarstva Popolna depo-
litizacija Kmetijske družbe je absolutno 
potrebna in mi smatramo današnji dan 

Osnovnošolski zakon v VZS sprejet 
Nekatere najzanimivejše določbe - Vprašanje veronau-

ka in veroučiteljev 
Beograd, 5. septembra p. Vrhovni zako-

nodajni svet je danes definitivno končal 

razpravo o osnovno-šolskem zakonu. Sede 

vrhovnega zakonodajnega sveta so bile od-

godene do 16. septembra. Na prihodnji seji 

VZS se bo razpravljalo o zakonu o avtor-

skem pravu. 

Razprava o osnovno-solskem zakonu je 

bila brez dvoma ena najbolj delikatnih raz-

prav, kar jih je bilo doslej pred VZS. Šlo 

ie predvsem za čl. 44., ki govori o po-

učevanju verouka. O tem členu se je vršila 

dolgotrajna, mestoma zelo živahna debata. 

Po prvotnem osnutku je določal čl. 44., da 

se vprašanje verouka prepusti odločitvi 

staršev, ki naj se sami izrazijo o tem, ali 

naj poučuje verouk učitelj ali pa duhovnik 

dotične veroizpovedi Verouk je za vse 

otroke obvezen. V Srbiji so do sedaj po-

učevali verouk posvetni učitelji. Pravoslav-

na in rimsko-katoliška cerkev sta vodili ži-

vahno akcijo, da se prepusti poučevanje 

verouka izključno duhovnikom dotične ve-

roizpovedi, država pa bi naj plačevala ve-

roučitelje-duhovnike enako, kakor učitelje, 

ne glede na to, ali bi imeli enako število 

ur, kakor jih imajo prosvetni učitelji. V sa-

mem VZS so bila mnenja deljena. Vršila 

se je živahna debata pro in kontra, kon-

čna debata o tem spornem členu je bila od-

godena do končane razprave o ostalih čle-

nih. Vsa današnja seja VZS pa je bila po-

svečena izključno čl. 44. Zagovorniki cer-

kvenega stališča so pri glasovanju bili v 

večini in sedaj bo morala vlada končno 

odločati, katero stališče naj se osvoji v de-

finitivnem zakonskem projektu. 

Deloma so bile spremenjene tudi določ-

be glede učiteljskih stanovanj. Prvotno je 

osnutek zakona predvideval, da so občine 

dolžne poskrbeti za učiteljska stanovanja. 

V Z S se je končno zedinil na to, da mora 

imeti stanovanje in natura šolski upravi-

telj, dočim je občina dolžna, da za ostalo 

učiteljstvo priskrbi stanovanja bodisi pri 

privatnikih, bodisi, da zgradi sama potreb-

ne stanovanjske hiše. V tem primeru ima 

občina pravico, da pobira dotičnim učite-

ljem pripadajočo stanarino, ki pa jo sme 

uporabiti zgolj v svrho amortizacije dotič-

ne stanovanjske hiše. 

Osnovno-šolski pouk traja 8 let. Otroci, 

ki po absolviranju 4. razreda osnovne šole 

preidejo v kako višjo šolo, so oproščeni 

nadaljnjega posečanja osnovne šole. Otro-

ci, ki ostanejo na osnovni šoli, so sicer 

dolžni absolvirati vseh 8 razredov, vendar 

pa morajo obiskovanje zadnjih dveh razre-

dov omejiti na dobo, ko niso potTebni 

staršem za opravilo domačih del. V višjih 

razredih se bo poučevalo tudi o poljedel-

stvu in gospodinjstvu Predviden je tudi 

rokotvorni pouk kot predizobrazba za ka-

ko obrt. 

Pri vsaki šoli obstoja poseben šolski svet, 

ki obsega ves šolski okoliš. V ta šolski 

svet izvolijo občinski odbori po 5 članov, 

ki imajo skupno z učiteljstvom skrbeti za 

vse šolske potrebe. Oblastni šolski svet 

vodi veliki župan, preko katerega se mo-

rajo staviti vsi predlogi na prosvetno mi-

nistrstvo, tičoči se šolskega pouka in ljud-

ske vzgoje. Člane obl. šolskega sveta po-

stavlja minister. Sreskih (okrajnih) šolskih 

svetov ni. 

Zakon predvideva k i r najtesnejše sode-

lovanje med šolo in roditelji. Na vsaki 

šoli bodo obstojale roditeljske posvetoval-

nice. Končno določa zakon, da so vse 

osnovne šole državne. 

Zavezniški bojevniki za ohranitev miru 
Zaključek beograjskega kongresa Fidaca - Kongres 

obsoja rovar jenje makedonstvujuščih 
Beograd, 5. septembra p. Danes je bilo 

zaključeno beograjsko zasedanje kongresa 
Fidaca s sprejetjem resolucij, ki so jih se-
stavile posamezne komisije. Zaključno sejo 
je vodil predsednik Fidaca polkovnik Reis-
dorf, ki se je po sprejetju resolucij zahva-
lil Jugoslovenom za gostoljubni sprejem in 
izborno organizacijo kongresa. 

V sekciji za očuvanje miru je odlično 
sodelovala tudi jugoslovenska delegacija, 
ki je bila v sekciji zastopana po polkovni-
ku Stefanoviču. Naša delegacija je spro-
žila v tej sekciji tri vprašanja in sicer: 
1. vprašanje ilegalnih akcij revolucionarnih 
organizacij, 2. vprašanje amnestije vojnih 
krivcev in 3. vprašanje narodnih manjšin. 
Povodom razprave o teh zadevah je pri-
šlo do zelo obširne debate, v katero so po-
segli angleški, italijanski, ameri?-:i belgij-
ski, poljski in rumunski delegati. Italijanski 
delegat je zahteval, nai bi se razprava o 
teh predlogih odgodila do prihodnjega kon-
gresa, kar pa je večina odklonila in upo-
števala jugoslovensko stališče, ki je prišlo 
do popolnega izraza tudi v nato sprejetih 
resolucijah, ki se glase: 

I. Vlade zavezniških držav naj, bodisi 
direktno bodisi preko Društva narodov, 
opozore vlade bivših sovražnih držav na 
škodljivost akcij oboroženih ilegalnih in 
priznanih organizacij ter revolucionarnih 
komitejev ki pripravljajo organizirane na-
pade na ozemlja sosednjih držav. Vlade 
zavezniških držav naj tudi najdejo sred-
stva, da v bodoče take akcije in napade 
preprečijo tako v interesu zavezniških dr-
žav, ki imajo pravico, da branijo svoje s 
tolikimi žrtvami pridobljene pravice, kakor 
v interesu miru in mednarodnega reda, ki 
ga neprestani napadi takih tolp in revolu-
cionarnih komitejev zelo kompromitirajo. 

II. Vse zavezniške države naj pri Dru-
štvu narodov zavzamejo stališče, da lahko 
uživajo narodne manjšine samo tedaj vse 
one pravice, ki jim sredo po obstoječih 
mednarodnih pogodbah, če bodo lojalno vr-
šile vse državljanske dolžnosti do drža-
ve, v kateri žive. 

III. Vse zavezniške države naj čim bolj 
podčrtajo v vsem svojem dejanju in neha-
nju nekršljivost mirovnih pogodb in naj bo 
to temelj vse njihove zunanje politike, ki 
stremi in mora stremeti za ohranitvijo miru 
in statusa quo. 

IV. Zavezniške države naj direktno ali 
po Društvu narodov ukrenejo vse potreb-
ne korake, da pravočasno preprečijo vsako 
akcijo, ki stremi po povratku bivših vla-
darjev bivših sovražnih držav, in vsako 
stremljenje po revanži. 

V. Zavezniške države naj javno objavijo 
in obveste vse bivše sovražne države, da 
so zakoni o amnestiji oseb, ki so odgo-
vorne za vojne zločine, v nasprotju z ob-
vezami, ki so jih te države prevzele z mi-
rovnimi pogodbami. 

Nadaljnje resolucije, sprejete v posamez-
nih sekcijah, govore o preskrbi vojnih žr-
tev, o prejemkih in pokojninah vojnih žr-
tev, o vzajemni zaščiti invalidov medzavez-
niških držav, o mednarodnih legitimacijah 
vseh vojnih invalidov in o skrbi za ruske 
vojne invalide, ki so ostali na cesti in za 
katere je doslej skrbela edina Jugoslavija. 

kot važen nadaljnji korak k temu cilju, 
kateremu naj posveti tudi novo vod-
stvo vso svojo pozornost in vso svojo 
dobro voljo. 

Po sprejetju resolucij je sledila volitev 
nove uprave. Za predsednika je bil izvoljen 
angleški polkovnik Abot, za tajnika Fran-
coz d'Avignon, za blagajnika Italijan Sim-
pincio, za podpredsednike pa predstavniki 
vseh zavezniških držav. Jugoslavijo zastopa 
še nadalje v odboru Fidaca rez. podpolkov-
nik Štefanovič. 

Roki za plačilo delnic PAB 
Beograd, 5. sept. AA . Upravni odbor Pri-

vilegirane agrarne banke je danes dopoldne 
in popoldne razpravljal o pravilniku za 
bančno poslovanje. Načrt pravilnika bo do-
stavljen ministru poljedelstva v končno 
odobritev. Po odobritvi tega pravilnika bo 
banka začela poslovati in se računa, da bo 
mogla že koncem tega meseca sprejemati 
prošnje za kredite. 

Upravni odbor je zatem določil roke za 
vplačila preostalih obrokov podpisanih del-
nic. Ti roki so: za plačilo drugega obroka 
od 15. oktobra do 15. novembra, za plačilo 
tretjega obroka od 15. decembra do 15. ja-
nuarja 1930 in za plačilo četrtega obroka 
od 1. marca do 30. marca 1930. 

Seja upravnega odbora 
Narodne banke 

Beograd, 5. septembra. AA Danes od pol 
9. do pol 13. se je vršila seja glavnega 
upravnega odbora Narodne banke. Seji je 
predsedoval guverner Narodne banke Ignat 
Bajloni, a prisostvovali so ji mnogi člani 
iz Beograda in iz notranjosti države, med 
njimi gg.: Kulmer in dr. Turkovič iz Za-
greba, Simon Popovic iz Skoplja. Ivan Jela-
čin iz Ljubljane, Juraj Dubokovifi iz Splita, 
Vojislav šolar iz Mostarja in Svetozar K. 
Popovic iz Valjeva. 

Po prečitanem in odobrenem zapisniku so 
bili predloženi upravnemu odboru statistič-
ni podatki o bančinem delovanju Dalje je 
bil prečitan dopis vladnega komisarja Pri-
vilegirane agrarne banke. Upravni odbor je 
nato odobril 20.000 Din kot prvo pomoč po-
plavljencem v Skoplju. 

Na prošnjo hmeljskih proizvodnikov iz 
Novega Sada je bil storjen načelen sklep, 
da se hmeljarskim zadrugam • Vojvodini 
odobri prvi kontingent sezonskega kredita 
v znesku 8 milijonov Din za obiranje in pro-
dajo letošnjega hmeljskcga pridelka. Podrob-
nosti glede izkoriščanja tega kredita bo do-
ločil upravni odbor Narodne banke, čim bo 
zbral vse potrebne informacije in podatke. 

Člani iz notranjosti so predložili poročila 
o gospodarskih razmerah na svojih področ-
jih, o letošnjem pridelku ter o izgledih iz-
voza. Ti pismeni referati so bili izročeni 
vodstvu Narodne banke v nadaljno uporabo. 

Fotoamaterska razstava 
v Beogradu 

Beograd, 5. sept p. Danes je bila na sve-
čan način otvorjena v veliki univerzitetni 
dvorani fotoamaterska razstava. Otvoritvi 
so prisostvovali med drugimi zastopnik N j . 
Vel. kralja polkovnik Sarič, zastopnik mi-
nistrstva trgovine, načelnik oddelka za tu-
rizem dr. Žižek in zastopnik ministrstva 
prosvete načelnik Potočnjak, ki je v ime-
nu ministra prosvete tudi otvoril razstavo. 
Razstava je zelo obsežna in zanimiva ter 
prikazuje v raznih slikah naravne lepote 
naše države. Za razstavo vlada precejšnje 
zanimanje, ker J e prva te vrste v tako ve-
likem obsegu 

Požar v našem poslaništvu na Dunaju 
Včeraj popoldne je izbruhnil v našem dunajskem posla-
ništvu silovit ogenj - Tako velikega požara ni bilo na 
Dunaju že več let - Ogenj je nemara zanetil kratek stik 
Dima], 5. septembra g. Danes popoldne 

je nastal v notranjosti mesta na Podstrehi 
jugoslovenskega poslaništva velik požar, 
kakor ga na Dunaju že ne pomnijo dolgQ 
vrsto let Požar se je razširil na vso stre-
ho ogromnega poslopja, čigar fronte so 
obrnjene na tri ceste. Kljub izrednemu na-
poru gasilcev je streha poslopja popolno-
ma pogorela. Gasilci so se morali pri re-
ševanju boriti z velikimi težavami ker je 
bila nevarnost, da se bo požar razširil na 
strehe sosednjih kakor tudi na strehe na-
sproti stoječih hiš Gasilcem se je posre-
čilo požar omejiti na poslopje poslaništva. 
Trpeli so mnogo zaradi dima in vročine 
ter jih je bilo 8 ranjenih, med temi najtež-
je gasilec, ki mu je močan curek vode uda-
ril v obraz ter mu iztisnil oko. tako da 
ie najbrže izgubljeno. 

Vzroka požara še ni bilo mogoče ugoto-
viti. V poslopju so že več tednov zapo-
sleni razni obrtniki, ker se zgradba ravno-
kar prenavlja. Na podstrešju so bili zapo-
sleni kleparji, vendar požar ni mogel na-
stati zaradi njihove nepazljivosti, ker rav-
no danes ni bilo tamkai nikogar Domneva 
se. d p je požar morda na sta' zaradi krat-
kega stika v elektrovodu lifta čiear gornji 
valj se nahaja v podstrešju Možno na je 
tudi, da je nastal požar zaradi eksplozije 

cevi k novi plinski peči, ki je bila postav-
ljena danes v poslanikovem stanovanju v 
prvem nadstropju. Ta cev vodi ravno na 
ono stran strehe, kjer se zdi. da je sožar 
nastal Ker je strešni krov popolnoma uni-
čen, je dvomljivo, dali se bo sploh dalo 
ugotoviti neposredni vzrok ognja. 

Poslopje jugoslovenskega poslaništva je 
zelo staro, štiri nadstropja visoko ter ima 
starinsko fasado, ki jo tik pod streho kra-
sijo glave, segajoče nekoliko preko fronte 
hiše. Morda tudi to ni bil zadnji vzrok, da 
se je plamen tako hitro razširil preko vsega 
krova. Vročina in dim sta Postajala med 
reševanjem vedno neznosnejša. Kljub temu 
gasilci niso zapustili svojih mest. dokler 
nista padli prvi dve žrtvi. Eden izmed ga-
silcev se je preveč približal plamenom in 
se je nevarno ožgal. drugi pa se ie zaradi 
zastniplienja z dimom onesvestil. Tovariši 
so priskočili na pomoč in odnesli ponesre-
čenca na rešilno postajo, ki jo ie reševalno 
društvo uredilo v neposredni bližini poslop-
ja na njihovo mesto pa so stopili drugi. 
Za tema dvema se je ožealo še 6 drugih, 
ki so ce zaradi dima tudi deloma onesve-
stili. Kot osmega ponesrečenca so prinesli 
najtežje ranjenega onega gasilca, ki mu 
je voda izbila oko. Vse ranjence so z av-
tomobili odpeljali v bolnico. 

Briand za mir med narodi 
Zahteva sankcije zoper rušike miru - Zedinjene države 
Evrope so velikopotezna misel - Poziv ženam, da vcepi-

jo otrokom spoštovanje do drupih narodov 
Ženeva. 5. septembra. AA. Na današnji 

dopoldanski seji Društva narodov je izjavil 
delegat Belgije Hymans. da je zadovoljen z 
dejstvom, da je bilo v zadnjih desetih letih 
podpisanih toliko mednarodnih pogodb, ker 
morajo te pogodbe učvrstiti mir med naro-
di. Govoreč o razorožitvi, je Hymans pred-
lagal, naj bi se pakt o arbitraži sprejel so-
glasno in naj bi se poskrbelo tudi za to, da 
padejo carinske omejitve. 

Ženeva, 5. septembra s. Po predvčerajš-
njem govoru angleškega premierja Macdo-
nalda je povze1 danes preti poldnevu bese-
do drugi ugledni državnik francoski mini-
strski predsednik Briand. da razvije pred 
zasedanjem Društva narodov francosko sta-
lišče glede aktualnih problemov. Tudi to 
pot je govoril z močnim patosom, ki na-
vdaja vse njegove velike govore, in je bil 
opetovano prekinjen z živahnim odobrava-
njem. 

Pričetkom svojih izvajanj je Briand na-
glašal, da obstoja Društvo narodov že 10 
let. Vse kar se je zgodilo v zadnjih letih 
v interesu miru. je bilo izvedljivo samo po-
tom Društva narodov Toda kljub temu 
obstoja v delu za mir še vedno velika vr-
zel. Društvo narodov ie obsodilo vojno kot 
zločin in s tem je de^> Društva narodov v 
glavnem končano Treba Pa je tudi vse pri-
praviti, da se vojna prepreči Pred leti si je 
Društvo narodov mesec dni prizadevalo, 
najti sankcijo za one. ki bi rušili mir. To-
da ne moremo se odnovedati kazni, če ho-
čemo to vrzel zamašiti. 

Briand ie nato govoril o vprašanju ome-
jitve oborožitev, ki je sveta do'žnost vseh, 
ki so podpisali versaillecko pogodbo. Tudi 
ta prob'em je treba rešiti snorazumno m 
njega rešitev ie zelo pospešil pripravljalni 
odbor razorožitvene konference Če se do-
seže še pogodba o razorožitvi na morju, 
bo pripravljalni odbor lahko Ck1icg1 k^ f e-
renco. ki bo izvedla čl. 8 statuta Društva 
narodov 

Na polju gospodarske razorožitve mora 
napraviti Društvo narodov energičen korak 
naprei. Ta prob'em pa ie treba priieti tudi 

, s politične strani. V zvezi s tem «=e ie do-
taknil Briand tudi svoje ideje Zedinjene 

evropske države. To misel so imenovali 
neprevidno, pa je velikopotezna. Ta ideja 
je polagoma pridobila na terenu, izgleda 
kakor avantura, ako se državnik podaja na 
taka tla. Gre ne samo za ožjo, temveč za 
širšo zvezo ki ne bi bila naperjena proti 
nikomur Ne da bi kršila suvereniteto po-
sameznih držav, bi imela lahko ta zveza v 
socialnem oziru velike uspehe. 

Briand je omenil nato splošno obliga-
torno razsodiščno pogodbo. Obljubil je, da 
bo dal tako pogodbo v ratifikacijo franco-
skemu parlamentu, ker ni mogoče storiti 
ukrepov proti vojni, če ne obstoja taka 
splošna razsodiščna pogodba. Za nikogar 
ne pomeni ponižanja, če je njegova država 
v Haagu izgubila razpravo. NiJ^kor ni za-
ničljivo stopiti pred sodnike in vselej, ka-
dar se prepreči vojna, je dosežena zmaga. 

Briand se je priključil naziranju Macdo-
nalda. da je mir vprašanje morale. Društvo 
narodov je ponovno pomirilo spore in tQ je 
prvič v zgodovini, da se je kaj takega po-
srečilo. V tem oziru se Briand v prvi v j j t i 
obrača na žene. ki bi morale svoie rodbine 
braniti pred tem strupom in otroke naučiti 
ljubiti mir in spoštovati tudi druge narode, 
da bodo odveč vse garanciie za varnost in 
da zavlada mir med narodi. 

Voditelji različnih delegacij na zasedanju 
Društva narodov so bili danes popoldne po-
vabljeni na zaitrk pri Zvezi mednarodnih 
novinarjev Društva narodov. Pri tej prili-
ki sta Macdonald in Briand v kratkih go-
vorih obudila spomine na svoie novinarsko 
delo. Dr. Stresemann ie porabil to priliko, 
da se je zahvalil Macdonaldu za njegov 
veliki govor na zasedanju Durštva naro-
dov in spomnil nato. da ie Macdonaldovo 
stališče leta 19?4. v veliki meri pripomo-
glo da ie Nemčiia vstopila v Društvo na-
rodov. Ko je Briand po končanem govoru 
nrišel na svoje mesto, so mu prisotni dr-
žavniki čestitali. Prvi ie segel Rriandu v 
roke iu^o^oven^ki minister zunanjih poslov 
dr Voia Marjnkovič. 

Plenarna seja Društva narodov, ki je 
bi'a ranovedana za danes popoldne, ie bila 
odgodena. 

Novo ministrstvo v Italiji 
Fašistična stranka postane aparat ministrstva za na-
rodno vzgojo, njen tajnik Turati pa minister - Temelj 

za preroditev Italije v duhu fašistične morale 
Rim, 5. septembra, d. Na jesen pri-

pravlja vlada novo reorganizacijo naj-
višje uprave in bo med drugim ustva-
rila novo ministrstvo za narodno vzgo-
jo. Vsa fašistovska stranka bi sama po 
sebi postala aparat novega ministrstva, 
ki mu bo načeloval strankin generalni 
tajnik Turati. Tako bo to ministrstvo 
imelo največji obraz, ker bodo podruž-
nice v podeželskih mestih in celo po-
samezne celice v oddaljenih krajih av-
tomatski prešle pod oblast ministrstva 
za narodno vzgojo. Ta vest spopofnuje 
nedavno senzacijonalno poročilo, da 
misli vlada temeljito reorganizirati fa-
šistovsko stranko. 

Delokrog Turatijevega ministrstva 
bo obsegal vse one strankine instituci-
je, ki imajo posla z vzgojo fašistovske-
ga naraščaja in miličnega podmladka. 
Pod kompetenco nove vzgojne oblasti 
pridejo tudi vse šole. ki pripravljajo 
mladež za delo v fašistovskih strokov-
nih zvezah. Vsi ti. doslej še ločeni za-
vodi bodo podvrženi enotnemu vod-
stvu. Značaj vzgoje bo PO zagotovilih 
iz vladnih krogov predvsem čisto eti-

čen. Voditelji bodo po navodilih vlade 
prepovedovali novo fašistovsko mora-
lo, ki naj v duhu prerodi novo čtrto 
Italijo. Posameznik se naj zaveda, da 
mora vedno in v vsem služiti le intere-
som naroda in države. Da ta ideja 
prodre globoko v zavest italijanskega 
ljudstva, bo važna zadača novega mi-
nistrstva in njegove uprave. 

Položaj na Daljnem 
vzhodu 

Harbin, 5. sept s. Kitajsko vojno poro-
čilo javlja, da so Kitajci zavzeli Tuning-
šian. Sovjetske čete, ki štejejo več tisoč 
mož pehote in topništva, so še vedno v bli-
žini sibirske meje na kitajskem ozemlju. 
Sovjetsko vojaštvo vzpodbuja roparske tol-
pe s Koreje za napade na kitajske vasi. 
Sovjetske čete imajo razen tega zasedene 
nekatere kra>e v pokrajini Krrin, kjer so 
izpustile kaznjence in ropajo vse križem. 
Neifški konzul v Harbinu sporoča, da so 
oblasti v Harbinu v zadnjih treh dneh in-
ternirale nadaljnih 300 sovjetskih podani-
kov, med njimi 38 žensk, za katere zahte 

' va konzul svobodo. 



Odbit posfas razbitja Kmetijske družbe 
Bučna obstrukcija na včerajšnjem občnem zboru -

tervencija policije - Uspešno izvedene volitve 
Ljubljana. 5. septembra. 

Danes dopoldne se je vršil v Mestnem 
domu občni zbor Kmetijske družbe za 
Slovenijo; na zborovanju je opozicija de-
legatov, bivših pristašev SLS. uprizorila 
kravale, kakoršnih menda ne pomnimo v 
zgodovin; te odlične kmetijske institucij« 
Povod za te kravale je bil svoječasno od-
klonjeni sprejem novih članov, ki so bili tik 
pred potekom zaključnega termina (31. 
irarca) en masse prijavljeni družbi. Bivša 
klerikalna strankarska organizacija, Jugo-
slovanska kmetijska zveza, je namreč me-
seca marca poslala zaupnikom bivše SLS 
okrožnico, v kateri je med drugim rečeno-

»Ker v novi situaciji vse politično delo 
počiva, moramo vse moči osredotočiti v 
naših stanovskih organizacijah in korpo. 
raci jah«. . . »Da bo ta družba (Kmetijska 
družba) res mogla delati v korist kmetske-
oru stanu, moramo iz nje izriniti vsako po-
litiko (!) In družbo iztrgati iz rok doseda-
nje uprave. To pa bo mogoče izvršiti že 
letos na oočnem zboru, ko se bo na novo 
volilo predsedstvo. Ker pa predsednika vo-
lijo samo delegati iz bivše Kranjske, zavi-
si od nas Kranjcev torej, če bo zgoraj 
omenjeni cilj dosežen ali n e « . . . »Treba 
nam je pridobiti vsaj 30 novih zanesljivih 
delegatov, pa imamo večino«. . . »Po 31. 
marcu pri družbi priglašeni udje nimajo 
nobenega pomena. Onim, ki na noben na-
čin ne bi mogli plačati udnine. naj prisko-
čijo na pomoč naši denarni zavodi. V skraj-
nem slučaju pa prosimo, da nam sporočite 
nemudoma imena onih, ki ne bi mogli u tr-
peti 20 Din, da skušamo mi pri premožnej-
ših pristaših zanje dobiti članarino. Ker mo-
ra biti do konca marca vse ivršeno, Vas 
prosimo, da takoj začnete z delom in pri 
tem postopate skrajno previdno, da ne vz-
budite po nepotrebnem pozornosti nasprot-
nikov.« 

Posledice te okrožnice so se kmalu po-
kazale. Kratko pred zaključnim terminom 
so pričele deževati en masse prijave in 
vplačila, deloma od podružnic, deloma od 
župnih uradov, občin in tudi nečlanov. Po-
družnice, ki so štele leta in leta po 4 do S 
članov in njihovega delovanja nikakor ni 
bilo mogoče poživeti, so preko noči pri-
javile do 100 in več članov. Mnogi so bili 
priglašeni brez svoje vednosti. 

Ker je bilo jasno, da te prijave večinom* 
niso bile iz interesa na delovanju Kmetijske 
družbe in da ima to organizirano prigla-
ševanje povsem druge tendence nego oja-
čiti Kmetijsko družbo in poživeti delo po-
družnic, je glavni odbor Kmetijske družbe, 
ki ima po pravilih sklepati o sprejemanju 
novih članov, sklenil, da se en masse pri-
javljeni člani ne morejo sprejeti en bloc in 
se direktorij pooblasti, da pregleda te pri-
jave in izloči vse one, ki očividno zasledu-
jejo tendence, ki nimajo z nalogami Kme-
tijske druž. nikake zveze. 2e ob priliki seje 
glavnega odbora, ki je razpravljala o spre-
jemu teh članov, je skupina dr. Milavca 
demonstrativno zapustila sejo. 

Sklep večine glavnega odbora je opozi-
ciji dal povod za razne pritožbe na nad-
zorstveno oblast, katerih končni namen je 
očividno bil izposlovati razpust glavnega 
odbora m postaviti Kmetijsko družbo pod 
komisarja. Ministrstvo notranji.! del pa se 
je postavilo na stališče, da spada razčišče-
vanje članskih zadev v avtonomni delokrog 
Kmetijske družbe in da tako dolgo nima 
povoda postopati, dokler se Kmetijska 
družba drži zakonskih predpisov. Pritožba 
skupine dr. Milavca je bila Kmetijski druž-
bi predložena v izjavo, nakar ie Kmetijska 
družba svoie postopanje v dopisu velikemu 
županu podrobno utemeljila. Med rugim je 
ugotovila, da je predpis čl. 4 družbenih pra-
vil, ki daje glavnemu odboru pravico spre-
jemati člane, potreben, kajti če glavni od-
bor ne bi ime! te pravice in bi vsakdo 
lahko svojevoljno včlanjeval ljudi, bi v 
družbo lahko prišli pod pretvezo stanov-
skih interesov najrazličnejši elementi m 
nazadnje tudi komunisti. 

Besedilo tega dopisa so vprizoritelii da-
našnjih kravalov uporabili za povod in 
uvod svoje akciie. Kraval. ki so ga dvig-
nili, je bil urnebesen, a tendenca je bila 
vendarle očita. Ker je bilo očividno, da 
je opozicija v manjšini, so obstrukcijonisti 
hoteli občni zbor razbiti in doseči razpust 
glavnega odbora. Ta nakana pa se spričo 
potrpežljivega in mirnega držanja ostalih 
delegatov in korektnega postopanja oblast-
venih organov ni posrečila 

Otvoritev zbora 
Predsednik g. Ivo Sancin ie občni zbor 

otvoril nekaj po 10. uri, nakar je ugotovil 
sklepčnost. Pozdravil je zastopnika ljub-
ljanskega velikega župana, policijskega 
nadsvetnika g. Gerziniča, astopnika mari-
borskega velikega župana g. inž. Zidanška 
ter zastopnika oblastnega komisarja ljub-
ljanske oblasti g. Josipa Dolinarja. Pred-
sednik Sancin se je spomnil Nj. Vel. kralja 
In nazmajšega princa Andreja ter predla-
gal, da se kralju pošlje udanostna brzojav-
ka, pozdravna brzojavska pa kmetijskemu 
ministru dr. Frangešu. 

Obstrukcija pričenja . 
Po kratkem predsednikovem poročilu se 

je prijavil k besedi bivši oblastni odbor-
nik in sedanje referent oblastnega komisar-
ja dT. Milavec, ki je utemeljeval svoj pro-
test proti temu, da je glavni odbor odklo-
nil 2500 en masse prijavi!enin novih čla-
nov. Postavil se je na stališče, da je odklo-
nitev teh članov neveljavna in proti pravi-
lom in da mu nihče ne more braniti hoditi 
od hiše do hiše, zbirati člane in tudi zanje 
plačevati udnino. Nato se je povzpel do 
očitka, da smatra kmetijska družba v svo-
ji izjavi, podani velikemu županu, novo-
priglašene člane za komuniste, pri čemer je 
med delom opozicije nastal hrušč in trušč. 

tako da ni bilo več mogoče razumeti go-
vornika. Opozicijonalni delegati so povprek 
kričali, da niso komunisti... 

Predsedniku dolgo časa ni bilo mogoče 
vzpostaviti mir. Ko pa se je kraval končno 
nekoliko polegel je dr. Milavec stavil na 
predsedstvo troje vprašanj v smislu svo-
jih izvajanj in predlagal glasovanje o tem 
predlogu. Med drugim je predlagal, naj se 
sprejmejo vsi prijavljeni člani, nakar se 
naj vrši nov izreden občni zbor. 

Nepopisen hrušč in trušč 
Po končanih izvajanjih g. dr. Milavca je 

ponovno pričel kraval. Sredi uprizorjenega 
hrušča in trušča je predsednik g. Sancin 
zavrnil Milavčeva izvajanja, kajti glavni 
odbor je postopal povsem v smislu pravil. 
Nato je opozicija ponovno pričela kričati in 
vpiti, tako da g. Lovro Petovar. ki se je 
prijavil k besedi, spočetka ni mogel govori, 
ti. G. Petovar je končno predlagal konec 
debate in prehod na dnevni red. Sredi po-
novnega kravala je predsednik dal ta 
predlog na glasovanje. Glasovalo se je z 
dviganjem rok in je bilo takoj jasno, da je 
bil predlog z večino sprejet. To je ugoto-
vil tudi predsednik, nakar je opozicija pri-
čela burno protestirati, češ da za predlog 
ni bilo večine. Enako je tudi pri drugi točki 
dnevnega reda glede poročila o delovanju 
glavnega odbora (ki ni bilo PTečitano, ker 
je vsak delegat dobil tiskano poročilo) opo-
zicija med kričanjem protestirala proti gla-
sovanju. Medklici »Mi nismo komunisti« so 
se ves čas ponavljali. Z večino glasov so 
bili med kričanjem sprejeti tudi družbeni 
računi za 1. 1928. 

Pred prehodom k četrti točki to je k 
volitvam je huronsko kričanje doseglo svoj 
vrhunec. Najbolj glasni so bili gg.: dr. Ba-
saj, bivši oblastni poslanci dr. Milavec, 
Zupanič, Jan, g. Resman iz Radovljice itd. 
Hoteli so na vsak način onemogočiti gla-
sovanje. Debato pa so sami s svojim kri-
čanjem onemogočili, ne glede na to, da je 
bila debata po sprejetem predlogu r Pe-
tovarja zaključena. 

Policija v dvorani 
V največjem hrupu in trušču je nato 

predsednik prešel k četrti točki dnevnega 
reda, k volitvam novih članov glavnega 
odbora, ki jim je potekla funkcijska doba. 
Voliti je bilo predsednika, tri člane za biv-
šo Kranjsko in tri člane za bivšo Štajer-
sko. 

Ker so razgrajači hoteli navaliti na pred-
sedniško tribuno in izsiliti ponovno debato, 
v kateri naj bi govorili dr. Basaj, ter je bila 
situacija skrajno napeta, je bil policijski 
nadsvetnik dr. Gerzinič iprimoran pokli-
cati varnostno stražo, ki je pred predsed-
niško tribuno napravila kordon. Predsednik 
Sancin je ugotovil, da je bil predlog g. 
Petovraja, da se konča debata in preide 
na dnevni red, z večino glasov sprejet in 
da ne more dovoliti ponovne debate. Dr. 
Basaj, ki je hotel navzlic temu govoriti, se 
je moranl končno odstraniti s predsedniške 
tribune. 

Dopolnilne volitve 
Za skrutinatorja sta bila določena za 

Kranjsko g. Černe in Jan, ker pa zadnji 

nI hotel prevzeti funkcije, Je bfl določen za 
drugega skrutinatorja g. Ažman: za Šta-
jersko pa g. Petovar in g. Steblovnik, ki 
prav tako ni hotel prevzeti te funkcije, na-
kar je bil namesto njega določen g. Pipan. 
Ko so obstrukcijonisti videli, da volitev ln 
pravilnega glasovanja ne morejo prepre-
čiti, so se polagoma pomirili, izrekli pa so 
parolo abstinence pri glasovaniu. Opozici-
ja se je temu povelju le deloma pokora, 
vala. 

Na občnem zboru je bilo vsega 368 dele-
gatov. Od teh se je glasovanja udeležilo 
232 delegatov od katerih je 217 delegatov 
oddalo glasovnico za listo predsedstva, ki 
je na ta način dobila znatno večino. Za 
bivšo Kranjsko so b;li s 144 glasovi od 
148 izvoljeni: Fran Trček. ravnatelj Zveze 

"slovenskih zadrug, Ivan Pucelj. bivši mini-
ster, Lovro Petovar, Anton Globevnik in 
Ivan Ažman. Za bivšo Štajersko pa so bili 
s 73 glasovi od 84 oddanih glasov izvolje. 
ni: Štefan Kuhar (Puconci). Andrej Zmavc 
(Maribor) in Martin Rožman (ATtiče). 

Dejstvo, da fe predsedstvo dobilo pri 
volitvah tako lepo večino nalboHe potrju-
je. da je bilo glasovanje pr! točkah 1, 2 
in 3. dnevnega reda pravilno In da so bili 
protesti opozicije neopravičeni. 

Popoln poraz obstrukcije 
Še med glasovanjem je hotel dr. Basaj z 

govorniškega odra prečitati izjavo opozici-
je, pa je tudi tokrat moral zapustiti pred-
sedniško tribuno. Izid glasovanja je bil 
sprejet z burnim odobravanjem. Pred pre-
hodom k naslednji točki dnevnega reda je 
predsednik g. Sancin dal besedo dr. Basa-
ju. ki je prečital svojo izjavo, nakar je 
opozicija zapustila dvorano. V daljšem go-
voru se je nato bivši minister g. Pucelj 
zanvalil odbornikom, da so navzlic strast-
nim in neupravičenim napadom od strani 
opozicije obdržali mirno kri. Glede izjave 
dr. Basaja pa je smatral, da je v smislu 
pravil ni mogoče vzeti na znanje. Temu 
naziranju se je pridružil tudi predsednik. 

Novi predsednik Kmetijske 
družbe 

Pred prehodom k naslednji točki dnev-
nega reda je predsednik g. Sancin izjavil, 
d a odstopa svoje mesto novemu predsed-
niku g. ravnatelju Trčku. V krajšem go-
voru se je zahvalil glavnemu odboru za 
sodelovanje. Predsedniško mesto je nato 
prevzel g. Trček, ki se je zahvalil za iz-
kazano mu zaupanje. Med drugim je ome-
nil, da bo z vsemi močmi skušal delovanje 
družbe še poglobiti in da bo skušal pro-
učevati možnost, da Kmetijska družba raz-
širi svoje delovanje tudi na vnovčevanje 
kmetijskih proizvodov. 

V imenu glavnega odbora se Je g. Peto-
var toplo zahvalil odstopivšemu predsedni-
ku g. Sancinu za njegovo neumorno delo-
vanje, ki že danes kaže bogate uspehe, 
kajti ko je g. Sancin prevzel vodstvo druž-
be, je ta imela okrog 390.000 Din bilančne 
izgube, v L 1928 pa ima 130.000 Din čistega 
dobička. v-

Zaključek občnega zbora 
Pri naslednji točki dnevnega reda so bili 

soglasno sprejeti predlogi podružnic glede 
znižanja trošarine na vino, glede potrebe 

. ponovne uvedbe založnih kleti, glede ob-
! nove vinogradov in glede nabave deželnih 

pridelkov od strani vojaškega erarja. Ker 
je bil s tem dnevni red izčrpan, je pred-
sednik ob 2. popoldne zaključil obč. zbor. 

Položaj v Palestini se je poslabšal 
Arabci nabadajo angleške vojaške oddelke — Poljski cionisti 

zahtevajo, da naj mandat nad Palestino prevzame Poljska 
Pariz, 5. septembra. (AA.) Židovska 

telegrafska agencija poroča iz Jeruza-
lema, da je padlo tekom borb med red-
no vojsko in Arabci v Jezodamalahu 
14 Arabcev. Angleške čete so odbile 
napade tudi v Transjordaniji. Muslima-
ni so skušali napasti železniško progo v 
Hajfi. Do ponovnih spopadov je došlO 
tudi v Gazi. 

Varšava, 5. septembra. (AA.) Poljska 
brzojavna agencija poroča, da objavlja 
»Nasz przeglad«, glasilo cijonistov na 
Poljskem, senzacijonalni članek Dod 
naslovom »Mandat v Palestini naj se 
poveri Poljski«. David Soher. pisec te-
ga članka zatrjuje, da je Poljska edina 
država, ki bi lahko izvrševala mandat 
v Palestini v korist Židov. Po njego-
vem naziranju bi morala Poljska otvo-
riti s pomočjo Židov poljedelske in in-
dustrijske šole ter tako izobraziti ka-
der židovskih emigrantov. Uprava v 
Palestini ne bi stala Poljsko skoro ni-
česar. Zadostovalo bi, da se preuredi 
vojska s pritegnitvijo Židov iz Poljske. 

Tropična vročina 
nad severno Evropo 

B«rlin, 5. septembra, e. Vročinski val je 
danes dosegel višek. Opoldne je v Berlinu 
kazal toplomer v senci 32 stopinj Celzija. 
Silovite nevihte, ki so v pretekli noči div-
jale po raznih delih severne Nemčije, niso 
ohladile ozračja. Najtežje je bila prizadeta 
okolica Hamburga in Miinstra. V Hambur-
gu je zaradi strele nastal požar na treh 
krajih in uničil tri poslopja. V okolici Ham-
burga je pogorel zavod za svinjerejo in ne-
ka manjša tovarna. V Muneterlandu je po-
gorelo 10 velikih kmetij. O sličnih težkih 
nezgodah zaradi nevihte poročajo tudi iz Ni-
zozemske, kjer je pogorelo zaradi strele, nad 
20 poslopij. 

Pariz. 5. septembra. AA. fe Londona poro-
čajo, da so tamkaj tekom včerajšnjega dtne za-
beležili 32 stopinj v senci. To je najhujša vro-
čina v Lomdomi zadnjSi 18 le*. Po vesteh iz New-
yorfca pa so tamkaj beležili celo 34 srtojrini v 
ser*-'. 

Iz politične sHhe 
Beograd, 5. septembra p. Za arhivsko aradni-

co pri velik ©in žnipami ljubljanske oblasti je 
imenovana Mafija Potolkar. 

Upravna mesta naj bi zavzeli takisto 
Židje. V članku se dalje zagotavlja, da 
bi tudi Arabci ne bili zapostavljeni pri 
taki ureditvi, ker uživajo muslimani na 
Poljskem velike simpatije. David So-
her zaključuje svoj članek s trditvijo, 
da bi i Poljska i Palestina imeli koristi 
od poljskega mandata v Palestini. 

London, 5. septembra a. V zvezi z zad-
njo prokiamacijo angleškega visokega ko-
misarja v Palestini Sira Johna Chanchel-
lorja, v kateri je rečeno, da bodo sodišča, 
ki bodo sodik o zadnjih zločinih v Pale-

j stini, sestavljena izključno iz angleških 
; sodnikov, je angleški komisar dal nastopno 
; izjavo: 
j» »Zdi se, kakor da se sklep o sestavi so-

dišč tolmači tako, kakor da bodo sodišča 
sodila o zločinih tekom zadnjih neredov sa-
mo onim storiteljem. ki pripadajo enemu 
delu prebivalstva. Tako tolmačenje je po-
polnoma zgrešeno. Angleška vlada ni de-
lala glede zločincev nikoli razlike med 
Zidi in Arabci. Zato bodo tudi sedanja so-
dišča poklicala na odgovor in kaznovala 
zločince brez razlike na poreklo i" ^ero.« 

Pogajanja strank za poljski 
proračun 

Varšava, 5. septembra AA. Poljska brzo-
javna agencija poroča, da je predsednik 
vlade Swita!ski posetil predsednika parla-
menta Daszinskega in mu sporočil svoj 
sklep, da bo sklical konferenco parlamen-
tarnih skurin, na kateri naj bi se razprav-
ljalo o delu parlamenta za spredem prora-
čuna, tako da bi bilo delo v plenumu zbor-
nice usnešno. Dosedanje izkustvo je nam-
reč pokazalo, da proračunska razorava ni 
prinašala željenih rezultatov. Dan konfe-
rence bo določen po povratku maršnla Pil-
sudskega v Varšavo, ker je maršal izjavil, 
da bi rad prisostvoval tej konferenci. 

Grožnje nemških atentatorjev 
BerHn, 5. septembra s. Kaikor poroča »iNacht-

»usgabe«, je vrhovno poštno ravnateljstvo v 
BenEoa prejelo številna anonimna pisma, češ da 
se pripravljajo aieirtatfi oa teleforasike nra<Je v 
Beritmu. Kriminalna policija Je po docela vse me-
re, da zaščjt! državno imovino pred škodo. Br-
zojavni uradi izven Berrma so prejeli brzojavna 
navodila, naj dajo svoja poslopja najstrožje za-
stražki. 

Velikodušen dar 
Beograd, 5. septembra r. Znani dal-

matinski rodoljub Franjo Petrinovič ie 
nakazal ministrskemu predsedniku 
100.000 Din kot podporo za poplavljen-
ce v Južni Srbiji. 

Gospodarski kongres 
v Beogradu 

Beograd. 5. septembra, č. Za letošnji kon-
gres gospodarskih zbornic so izvršene že 
vse priprave. Kongresa 6e bodo udeležili 
zastopniki vseh gospodarskih zbornic in 
važnejših ggospodarskih korporacij iz vse 
države. Prisostvovali mu bodo tudi gospo-
darski ministri ter referenti za posamezna 
vprašanja dnevnega reda. V beograjskih go-
spodarskih krogih vlada veliko zanimanje 
za ta kongres zaradi programa, ki se bo na 
njem obrazložil glede na korenito reformo 
našega poljedelstva. Da bi mogli kongresu 
prisostvovati tudi nedelegati, so sklicatelji 
odločili, da se bo vršil v slavnostni dvorani 
stare univerze. Kongres bo otvorjen v ne-
deljo ob 10. dopoldne. 

Pogreb dr. Hinkoviča 
Zagreb, 5. sept. n. Danes je bil pogreb 

pok. dr. Hinka Hinkoviča. Na grob je bi-
lo položenih mnogo vencev, večinoma od 
kulturnih in literarnih društev. Cerkvene 
obrede je izvršil župnik cerkve sv. Mari-
je, dr. Beluhan. Pogreba so se udeležili za-
stopniki zagrebške odvetniške zbornice, Ma-
tice hrvatske, društva hrvatskih književni-
kov, komisar oblastne samouprave, mest-
ni župan, delegati Novinarskega udruženja, 
»veleizdajniki« iz procesa 1. 1908., ki jih je 
zagovarjal dT. Hinkovič ter mnogi znanci 
in prijatelji pokojnika. Kralja je zastopal 
general Stojčič, razen tega pa so se ude-
ležili pogreba tudi komandant armije, ge-
neral Matic in mnogi drugi generali. Go-
vorov ni bilo nobenih, ker je tako želel po-
konik sam, pač pa so prisotni, ko so spu-
stili krsto v grob, zaklicali trikrat »Slava«. 

Zaradi 2 Din 5000 Din 
pravdnih stroškov 

Sarajevo, 5. sept. n. Pred tukajšnjim vr-
hovnim sodiščem se je danes končal pro-
ces trgovca Ahmeda Behrama proti neki 
banki v Stolcu. Behram si je namreč iz-
posodil od te banke 9000 Din ter vrnil z 
obrestmi vred 11.893 Din Ker mu banka 
ni hotela izdati potrdila, da je dolg plačal, 
je vložil tožbo proti njej pri sodišču 1. stop-
nje v Mostarju. Tu je Behram pravdo iz-
gubil, češ da res ni plačal vsega dolga, ker 
je ostal dolžan še 2 Din. Behram se je nato 
pritožil na vrhovno sodišče v Sarajevu, ki 
ie danes izreklo razsodbo, po kateri mora 
Behram plačati še dolžna 2 Din in 5000 Din 
sodnih stroškov. 

Izplačilo invalidskih podpor 
Beograd, 5. septembra p. »Avala* poroča: Mi-

nister financ dr. Stanko švirljuga je po svojem 
povratikiu iz inozemstva odobri J vsoto 17,800.000 
Din za izplačilo zapadlih invalidskih pod<por. Te 
podpore bodo iakoj izplačane. 

Rusko-ansrleški odnošaji 
za sedai nemogoči 

London. 5. seotembr* AA Angleški zuna-
nji minister Robert Henderson je dal po-
ročevalcu »Dailv Heralda« izjavo o odno-
šajih med Anglijo in sovjetsko Rusijo. 
Henderson je med drugim potrdil da se 
zaenkrat ne morejo vzpostaviti odnošaji 
med Anglijo in Rusijo, ker je treba o tem 
predložiti posebno poročilo angleškemu 
parlamentu. Dotlej pa je še mnogo posla in 
čas do otvoritve parlamenta bi se da! ko-
ristno uporabiti za ureditev raznih vpra-
šani in določitev programa kasneiših poga-
janj, ki naj prineso končno rešitev odno-
šajev med Anglijo in Rusijo. Angleška vla-
da želi. da bi se čim prej vzpostavili zares 
prijateljski in trajni odnošaii med obema 
državama in je v tem smislu poziv, ki je 
bil svoi čas naslovljen na sovjetsko vlado, 
naj bi poslala svoje delegate, še sedaj v 
veljavi. 

Žrtve eksplozije v Italiji 
Pariz, 5. septembra. AA. Listi poročaijo ix Ri-

ma, da je bilo pri eksploziji v Montecihiaru nitri-
tih 19 oseb, ranjenih pa 20. Trupla ponesrečen-
cev so bila taiko razdejana, da je pri 17 osebah 
nemogoče določiti njihovo identiteto. Varok ne-
sreče še n: znan. 

Letalska nesreča v Ameriki 
Pariz, 5. sept. AA- Iz Newyorka poro-

čajo, da je prevozno letalo »City of San 
Francisco« včeraj popoldne zašlo v težko 
vihro. Nevihta je letalo treščila na tla in 
ga popolnoma razbila. Pri nesreči je našlo 
smrt osem oseb. 

Ljubljanska opera 
Evgenij Onjegin je pač najdražestnejša 

lirična opera, polna očarljivo lepih melo-
dičnih mest, iskrenih scen in pestrih slik. 
Če se ne motim, je Onjegin tudi Štritofu, 
že iz dijaških let, prirastel k srcu, kaT je 
vzrok, da se je zavzel zanj z močno topli-
no, s široko, vročo gesto, izdelal narašča-
nja, padanja, pospešil tempe, res umetni-
ško podal celo delo. Njemu gre prvemu in 
pred vsemi priznanje. 

Zanimal je danes nas vse prvi, obširnej-
ši debi g. Gostiča, mladega, a zelo nade-
budnega tenorista, ki je pel za začetnika 
dokaj težavno, a tembolj hvaležno partijo 
Lenskega. Prav z velikim veseljem moram 
priznati, da je svojo nalogo izpolnil kar 
na moč lepo in zadovoljivo. Ima sladek, 
prijeten glas, ki kaže že precejšno rutino, 
predvsem pa odlično šolo, je zelo muzika-
len in ni kazal navzlic prvemu svojemu 
nastopu skoro nikake treme. V četrti sliki 
se je razpel tako, da je publika spontano 
bušila v dolgotrajen aplavz. Upajmo, da ž 
njim v doglednem času dobimo tenorista, 
ki ga nam bodo drugi odri zavidali. 

V ostalih vlogah so sodelovale dame: 
Stern:ševa (Larina) zadovoljivo, Majdiče-
va (Tatjana), glasovno lepo, a prehladno, 
španova (Olga) živahno, prav dobro, Štag-
Ijer-Kogejeva (Filipjevna) nekoliko dolgo-
časno, a sigurno; Onjegina je pel g. Pri-
možič malo preblazirano, a samozavestno. 
Upamo, da opere iz železnega repertoarja 
vsaj le-tos prične peti v slovenskem ieziku. 
Peli so še gg Sekula, Mohorič itd. Zbor si 
je bil z dirigentom pogostokrat ritmično v 
laseh, kvintet v prvi sliki je intonačno §e-
pal, to pa je tudi vse, kar bi se zamoglo 
reči v minus sinočni predstavi. —č. 

Požar v Subotici 
Subotica, 5. sept. n. Sum, <Ja je bil po-

žar v knjigarni Mamuzič, o katerem smo 
včeraj poročali, podtaknjen, se je tekom 
preiskave okrepil m danes je bila areti-
rana lastnica te knjigarne, kei je ofodolže' 
na, da je ogenj podtaknila. Aretirali so 
tudi njeno hčerko, nekega pomočnika in 
nekega vajenca knjigarne. Knjigarna je bi-
la zavarovana za en milijon dinarjev, do-
čim so strokovnjaki ugotovili, da je bilo 
v njej vrednosti največ za 400.000 Din. 

Velik požar na Lancovem 
Radovljica, 5. septembra. 

Malo pred polnočjo 4. L m. je zaslišal po-
sestnik Fran Dežman, vulgo Grilc, iz Lanoo-
vega pri Radovljici čudno pokanje in praske-
tanje. Ko je pogledal skozi lino podstrešja, 
kjer je prenočeval, je zapazil, da je komaj 
par metrov od njegovega prenočišča odda-
ljeno gospodarsko poslopje, last Marije Dež-
manove, po domače Ropotavove, v plamenih. 
Veliki ognjeni zublji so švigali iz strehe, 
ker je bilo poslopje krito s slamo. Pa tudi 
ostali del strehe, ki je bil pokrit s cement-
no opeko, je bil kmalu nato v plamenih. 

Grilc je poklical svojega brata, s katerim 
sta hitro pristavila k slamnati strehi doma-
čega hleva lestvo in pričela streho polivati 
z vodo. Medtem so ee zbudili tudi ostali so-
sedje in hiteli klicati Ropotavove, čijih hi-
ša stoji dobrih 15 m od gospodarskega po-
slopja. 

Ko so bile nekoliko zavarovan« sosedno 
hiše, so pričeli gasiti goreče poslopje. Med-
tem so dospeli tudi radovljiški gasilci, hi 
sicer prvi načelnik s sedmimi člani v avto-
mobilu, za njimi pa motorna brizgalna. Cevi 
so položili v veliki vaški vodnjak, ali tekom 
treh minut je že zmanjkalo vode. Vodo iz 
korit in hišnih vodnjakov pa 90 porabili že 
pred prihodom gasilcev. 

Gasilci so imeli kaj težko delo; gasiti 
brez vode ni lahka stvar. Zagnali so se na 
goreče poslopje in ga raztrgali. V bližini se 
nahajoči čebeljnjak 90 prevrnili in tako re-
šili, da ni pogorel. 

Okoli 2. po polnoči Je bil ogenj omejen 
in kmalu nato tudi vse pogašeno. K eVeči, 
da ni bilo vetra, da je bila čisto mirna noč, 
kajti drugače bi bile pogorele vse v bližini 
se nahajajoče hiše, pogorelo bi bilo najmanj 
pol vasi. 

Od skoraj novega gospodarskega poslopji 
je ostalo nekaj močno ožganega zidu. Pogo-
relo je seno in vsa slama, dva kmečka voza 
in vprega ter velik čistilnik za žito. Škodo 
cenijo nad 70.000 Din zavarovano je pa bilo 
za 35.000 Din. 

Ali s tem nesreča še ni bila končana. 
Okoli pol 8. zjutraj sta stopila v Ropotavovo 
hišo radovljiška orožnika in odvedla pose-
stnico Marijo in njenega moža Janeza Dež-
man a, ki se je k vdovi Ropotavovi priženil. 

Odgnala sta ju v Radovljico. Po daljšem 
zaslišanju so posestnico spustili, moža pa 
oddali v sodnijske zapore. Baje je Janez 
Dežman ženi grozil, da raje vidi, da hiša 
pogori, kakor pa da ona izroči posestvo sinu 
iz prvega zakona, ki je tudi že dorasteL Da 
je bil ogenj podtaknjen, je skoraj čisto ja-
sno, preiskava pa bo morda pokazala pra-
vega krivca. 

Jakopin pred porotniki 
Novo mesto, 5. septembra. 

Razprava proti Korickijevi se je končala 
sinoči. Porotniki so potrdili vprašanje za-
radi uboja, zanikali pa vprašanje zaradi 
zmedenosti duha, nakar je bila Korickije-
va obsojena na 4 leta težke ječe. 

Danes je prvi dan porotne razprave zo-
per: 1. Jakopina Ignacija, roj. 31. decembra 
1906 na Bukovici, tja pristojnega, r. k. vere*, 
samskega delavca, nestalnega bivališča, že 
kaznovanega; 2. Kolenca Franceta, roj. 21. 
IX. 1903. v Trbovljah, pristojnega na Mir-
no, r. k. vere, samskega rudarja, nestalnega 
bivališča, že kaznovanega; 3. Matija Marti-
na roj. 8. XL 1864 v Dol. Grčevju, pristoj-
nega v St. Peter, r. k. vere, oženjenega, po-
sestnika v Podborštu št. 1, še nekaznova-
nega; 4 Malija Avgusta, roj 7. IX. 1897 v 
Družinski iasi, pristojnega v Belo cerkev, 
r. k. vere, oženjenega, mlinarja v Podbor-
štu št. 1, že kaznovanega in 5. Vrhovška 
Janeza, roj. 29. IV. 1887 na Okrogu, pri-
stojnega v Moravče, r. k. vere, oženjenega, 
delavca v Gor. Ravnah št. 10 pri Trebnjem 
že kaznovanega. 

Razprava proti Jakopinu in njegovim to-
varišem se je pričela ob 9. dopoldne. Sod-
na dvorana je bila nabito polna občinstva. 
Obtoženci so bili resi gn i rani in so večino 
dejanj, ki so jih dosedaj tajili, v razpravi 
priznavali. Najbolj zakrknjen je bil Mar-
tin Mali, ki je skušal vso krivdo zvaliti na 
Jakopina, dočim je zopet Jakopin glavno 
krivdo pripisoval Malijevim, češ da so nje-
ga in Kolenca napeljali k vsem tatvinam 
in ropom. Pri zasliševanju prič je došlo po-
novno do tragičnih prizorov. Ko so posa-
mezne priče zahtevale, naj obtoženci vsa;j 
povedo, kje se nahajajo ukradene ozir. oro-
pane stvari, je Jakopin neprestano zatrje-
val, da so Malijevi vse stvari zakopali na 
svoji njivi, dočim so trdili Malijevi, da so 
Jakopinove trditve laž. Ko ' je predsednik 
na vprašanje neke priče ali bo lahko dobila 
ukradene stvari nazaj, odvrnil, da teh stva-
ri ni, je priča šla tako daleč, da je rekla: 
Pa naj se na smrt obsodijo, da nas ne bo-
do še enkrat oropali. — V ostalem 90 vse 
priče tako izpovedale, kakor stoji v obtož-
nici in kakor obtoženci sami priznavajo. 
Obtožnica«, ki, navaja že znane zločine do-
lenjskega Čaruge, obsega 31 s strojem pi-
sanih strani. Pri naštevanju vseh podrob-
nosti, koliko so obtoženci skupno aJi po-
samezno pokradli in izropali tu in tam, so 
bili obtoženci popolnoma apatični, dočim 
so se priče - oškodovanci zelo interesirafi 
za dolgo vrsto ukradenega blaga. 

Razprava je bila ob 8. zvečer prekinje-
na ter se bo jutri ob 8. nadaljevala. 

Senat so tvorili: kot predsednik sod. svet. 
dr. Romih, kot vo+anta pa sod. svet. Ho-
čevar in Durini. Obtožbo je zastopal prvi 
državni pravdnik Barle, obtožence pa od-
vetniki dr. Režek, dr. Ivanetič, dT. Zupan-
čič, dr. G ros in odvet. kandidat Pečar. 

Hmeljski trg 
žatee, 5. septembra, h. Nakup hmelja na 

deželi se nadaljuje. Največ zanimanja je za 
prvovrstno blago. Razen inozemskih vrst ku-
pujejo tudi inozemske pivovarne. Današnje 
cene so se gibale med 400 in 650 Kč za 
50 kg, in sicer za prvovrstno blago 575 do 
635, za srednje blago 525 do 575 in za pod-
rejene vrste v oddaljenejših legah 400 do 
500 Kč. Za posebej izbrano blago so plače-
vali kupci še višje cene. 

Niirnberg, 5. septembra, h. Uvoz je zna-
šal danes 150, promet pa 120 bal. Cene so 
nfisoremeniene. 


